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DATE: October 11, 1978

INTERVIEWEE: FENNER ROTH

INTERVIEWER: MICHAEL L. GILLETTE

PLACE: Mr. Roth's residence, Lufkin, Texas
Tape 1 of 1

G: Let's start off with your background, Mr. Roth, how you got into the
Lyndon Johnson circle and the NYA.

R: Do you want a 1ittle background on my early days, before I went to
San Marcos or not? Are you interested in that part?

G: Basically where you are from, where you were born.

R: I was born in Diboll, Texas, on September 19, 1906. I finished grammar
school there. After finishing grammar school my family moved to Lufkfn*
in order that I could enter high school. In high school it was my good
fortune to have as a coach, Jesse Kellam. Mr. Kellam inf]uegced my
1ife considerably. =

After finishing high school I was not able to go to'college as my
stepfather had had a financial disaster, you might say. The bank had
gone broke and he had lost all. At that time the federal government
didn't protect people 1ike they do now. So I stayed out three years
and worked, thinking that I might get enough money to go to college.
At the end of that time, Mr. Kellam convinced me that it was time that

I went to college, and he got me a scholarship at San Marcos to play

baseball.
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At the timeFI went out there, there were two or three boys from
Lufkin that were on the football team: Ardis Hopper, Clark Gordon
and Elvin Read. The first week of training I was there in order to
get acquainted with the coaches, and at a Mrs. Gates' house, where the
.training table was being maintained, I met Lyndon Johnson. Later on
that week, Ardis Hopper's mother, Mrs. Mattie Hopper, moved to San
Marcos and got a house large enough for her daughter, Aurelia Bell,
and Ardis, Elvin Read, myself, and Lyndon Johnson to stay at while we
were attending college. At that time I, of course, was a freshman and
Lyndon was a senior. Ardis Hopper was a senior. Elvin Read was a
sophomore and Clark Gordon was a junior.

My friendship with Lyndon, like I say, started at Mrs. Hopper's.

He was one of the few people in school that had a car, and he and I

used to drive over to Austin and see football games on weekends and

even go over sometimes to Tisten to debates when the Texas Legislature
was in session, as Lyndon was very interested in politics, as” his

daddy was a member of the House of Representatives. He eénjoyed very

much going over, listening to the legislature.

G: Did he ever represent the school in any official capacity in the
legislature?

R: I don't know. I know he worked in the President's office. Now whether
he ever represented the college before the legislature or with the
Governor in discussing legislation, I can't say. 1 do know that
Presidenf [Ceﬁf]] Evans thought a lot of Lyndon and frequent]y'carried.

him with him to Austin.
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G: This was essentially a boarding house that you were living in, wasn't
it, or a rooming house?

R: Well, see, they didn't have dormitories in those days for boys. All

: boys stayed in rooming houses. This was Mrs. Hopper's home, I guess
you might say. She rented the house, and we all paid her so much a
month for room and board.

G: Did you share rooms?

R:  Yes.

G: Who was Lyndon Johnson rooming with?

R: We had a big screen porch that Elvin Read and Ardis Hopper and Lyndon
and myself shared.

G: What was he like as a student?

R:  Oh, he was a very likeable person. He was full of energy, a very
jovial person, and apparently made good grades in school. Of course,
I was not in any of his classes because he was ahead of me.. s

G: Did you get any awareness that he intended to be a teacher? -

R:  Well, I think it was taken for granted at that time if you went to
San Marcos you were going to be a teacher, because most students only
went one year, and got a teaching certificate, and they'd come back
every summer and continue their education. Lyndon, I believe, had
taught one year at Cotulla before he came back his senior year.

G: Anything else on his experience in San Marcos, the White Stars? Was
he still active in the White Stars by the time you were there?

R: As far as I know, Lyndon Johnson and Horace Richards, Vernon Whiteside;

Wilton Woods, Bill Deason, Albert Harzke, Walter Grady, and Archie Wiles
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were the ones that started the White Stars. It started my freshman
year, in the fall of 1929, when I became a member of that organiza-
tion being the thirteenth person to join.
G: Were you part of that campus election when they elected Bill Deason?
“R:  Well, no, because Bill, as well as I recall, was running for president
of tHe senior class, and each class voted on their own officers. 1
took part in the election when Lyndon was elected to the student council
and was elected president of the student council that same year. But
then each class had a nominee and they in turn nominated someone and
voted for the president of the student council.
G: How did he get elected?
R:  What do you mean, how did he get elected?
G: Well, did he campaign for it, or did he have the White Stars helping
him?
R:  Well, he had the White Stars helping him, of course. .

G: How were they able to get enough votes? Was it just a popuTérity
contest?

R: -That's what it amounted to, yes, because the opposition, or the Black
Stars as they were known, were practically all athletes, and unless
you were a letterman you were not taken into that organization. All
lettermen weren't taken in, but I'd say the majority of them were.
They got to where they had control of the student fund, and they were
allocating all the money for athletics. So we made an issue of taking

part of that money and turning it over to the Little Theater, which
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appealed to certain students. As a result, we were able to win every

one of the elections and put the people on the student council we
wanted.

Was the White Stars primarily a political group as opposed to, let's
say, a social group?

Yes. It was political. At that time, you see, we didn't have fra-
ternities and sororities on the campus. At that time they were not
legal. The teachers colleges héd Titerary societies 1like the Harris
Blair, and the Jeffersonians, the Newman Club. But the Black Stars
were political and the Whife Stars were political as far as campus
was concerned.

Where would you normally meet--the White Stars?

Oh, various places. No certain place. Maybe my room, or somebody

else's room, or rent a motel room.

Was there any campaign strategy in getting LBJ elected to the student

Bl

council, or president of the student council?

Well, not from the White Star standpoint, I wouldn't say, no. I would

say that certain people in the senior class wanted to see him on the
council. I and several others wanted to see a person elected that

would do what we wanted them to do, and as a result I would say a

favorable number were elected that were for Lyndon, yes. .But I wouldn't

say it was out-and-out strategy, not particularly for him. It was
more for the White Stars rather than for an individual.

He was also, I understand, editor of the newspaper.
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R: I believe that was in the summer, though, and I didn't go to school

that summer. He finished school that summer.
I guess my first political contact was for state senator when

Welly Hopkins from Gonzales ran for the state senate, and Lyndon
managed his campaign and I helped Lyndon in that race. I had pre-
viously done a little political work in this county for a county
commissioner and a city councilman, so I knew a 1little bit about what
politics was all about. Lyndon, Wilton Woods and I worked for Welly
Hopkins, who was elected state senator and later on became legal
representative for the Mine Workers' union. I guess you know that.
You've got the record on that, haven't you? Welly Hopkins is his
name, W-E-L-L-Y.

G: Yes. That was in 1930, I think.

R:  Yes.

G: What did you do in that campaign? .

R: 'We11, there wasn't much to do in those days. There wasn't ady money.

About all you could do was pass out literature and make talks for him

and go to rallies encouraging people to vote for him.

Did LBJ organize the students at San Marcos pretty much?

Yes.

[P I~ B <P ]

Do you remember how he did that?

R: No, offhand I don't. I guess it was more word of mouth. I know
Hopkins came there and made a talk in the auditorium at the college.
As well as I recall, Lyndon introduced him.

G: Do you think the campaign work was done mainly through the White Stars?
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R: I don't know that any of them helped other than Lyndon, Wilton and I
on that particular campaign. If they did, it wasn't a White Star
effort.

G: My impression is that he really admired Welly Hopkins.

R:  Yes, he did.

G: Did you ever hear him talk about Welly Hopkins or indicate that this
was an example?

R:  Other than to think that he was a very brilliant person, and he
thought a 1ot of him. Somewhere--I can't recall where--I have read
letters that Welly Hopkins wrote to Congressman [Richérd] Kleberg,
recommending Lyndon as his administrative assistant, when he got that
job. I don't remember where I saw those letters. But they were very
good, and I think most influential in helping Lyndon get that job. T

G: Did you meet LBJ's parents while you were at San Marcos?

" R: I knew Mrs. Jdohnson. I met Mr. Johnson, but I can't say that 1 kneQ
him. I knew Mrs. Johnson real well. Of course, I went to ééhoo}
with Sam Houston, Rebekah, Josefa and Lucia. I knew them quite well.
But they were not living in San Marcos the first year that I was
there, when Lyndon was rooming at the Hopper House. Mrs. Johnson
moved to San Marcos the next year, and Sam Hodston and the girls
lived with her and went to school. Really, I had little if any con-
tact with Lyndon after that until he became state director of the NYA.

G: Is there anything else on the San Marcos period, any anecdotes that

you remember?
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No, that's been too long ago.

Anything about his debate activities?

No. I don't know. I know he went to Houston as a debate coach,

but T don't recall--was he on the debate team at San Marcos?

I think he was. That might have been earlier though.

I don't really recall that. I don't know. It must have been before
then.

Anything else on the White Stars, the organization of them?

The only thing I know is that through the years there was not over a
hundred and twenty-five people taken in in about an eleven-year period.
We pretty much stuck together and helped each other out in good times
and hard times. We still meet once a year.

Is that right?

I would say that there's always from thirty to forty people there.
Does the organization still exist on the hill?.

No. I would say after about 1950 they never took in any mo}%;members.
What destroyed the Black Stars and the White Stars, if that's a good
word, was the fact that they started letting fraternities appear on
the campus.

Was it, to a degree, a secret organization?

Yes.

It was. Were you known as members or was that part of the secretness
of it?

I guess apparently some people knew it, but we never admitted it.

Oh, really? Was this because of the university regulations on it?
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R:  Yes.

G: Oh, I seé. Okay.

R: Yes. Neither did the Black Stars éver admit belonging to the Black
Stars until after they got out of school. Years after that we used
to kid each other about this or that. I've heard Lyndon kid Jesse
Kellam about his Black Star activities, and Kellam kid him about his
White Star activities. Kellam was a Black Star because he was an
athlete. Hopper was a Black Star, and he roomed with us, and so was
Elvin Read. Lyndon and I were White Stars. We never discussed that
in those days, but later on, after it all came to light and it didn't
mean anything, well, we kidded each other about it.

Do you recall the details of any of this?

No. It was just foolish kidding.

Who were the organizers of the White Stars? Vernon Whiteside?

2= B <> B B <p

Well, frankly, I don't know. I can tell you who the first Fpree

names on there are: Horace Richards, Lyndon Johnson, and Veénon
Whiteside. Now, that's one thing that--every year, like-1 say, we
always had a get-together and one of the big arguments every year

was who was number one. Horace claimed he was, and Lyndon said he

was, and Vernon said he was. So that was always one of the things

that I frankly don't know, and it really doesn't matter. It was never
agreed who was the organizer. All three of them claimed it. Which

one it was, I don't know.

G: Do you recall how you first learned about the organization or how you

were invited?
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R: Yes. Lyndon discussed it with me and asked me if I would join.

G: Was there a meeting or did he do it by himself?

R: No, he discussed it with me first, and then your name had to be brought
up before the group. One vote no and you were kept out.

G: Anything else about the organization?

R:  No, not that I can think of.

G: How many members were there, do you think, when you were there in the
organization?

R:  Well, I don't know. I went four straight years, which was quite
unusual. The average person in those days went a year and started
teaching. ‘It would take him ten years to get his degree, just going
every summer. Oh, I would say probably fifty in the four years I was
there.

G: Do you think there may have been fifty members at one time?

R: At any one time?

G:  VYes. _ ;
R:  No.
G: How many were there, say, the year that LBJ was a senior?
R: I don't know. We took in one hundred twenty-one.
G: That was all of [them].
R:  That was the total number. .
G: Was there a social component of this or was it almost exclusively

political?

R: Oh, it was social.

[4p}

It was social?
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R:  Oh, mostly social, yes. I mean when we would meet every year our
wives would come. We'd have a dinner and a dance.

G: | No, I mean while you were still in school.

R:  No, I would say it was political in school. It was to elect officers
of each class and on the student council. In fact, we controlled the
college after the first year.

G: Do you think that President Evans knew about the organization?

R: I don't think there's any doubt about it.

G:» Really? What evidence did you have that he did?

R: None, I just don't think Prexy was stupid. I know one of the faculty

members knew about it because he advised us what to do and what not

to do.

G: Who was that one?

R:  Mr. [Howard Mell] Greene.

G: Professor Greene, the histpry [professor]? 3

R: Yes. He was our champion on the hill. -

G: What sort of advice did he give you, do you remember?

R: Well, it was whether should you try to do this or do that, or were
you going too far in some'things. He kept us from going overboard.

G: Did he attend the meetings?

R:  Oh, no.

G: Now, LBJ was particularly close to Professor Greene, I understand.

R: Oh, yes. They were real good friends.

G: Do you think-his involvement was channeled through LBJ or their friena;

ship? How did he happen to become involved with the organization?
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R: I don't know. I can't answer that. I took a lot of history under
Mr. Greene. I expect I was about as close to him as Lyndon during my
college days. He was sort of a liberal person. He was for anybody
that was going to stir up a 1ittle interest among the students, you
know, get a little Tife on the campus. In those days you couldn't
smoke, you couldn't dance, you couldn’'t do this and you couldn't do
that. It sort of pepped things up. |

G: Whét was Professor Greene like?

R:  Well, I don't know. What do you mean what was he like?

G: Well, you've mentioned that he was somewhat of a Tiberal.

R: He was a very liberal individual. He was an excellent teacher in my
opinion. He'd chew tobacco in class and spit it in the drawer, had
sawdust to absorb [it] in. 7 T

G: Was he a good classroom performer? |

R:  He was excellent and he knew history, especially American history.
Lyndon invited him to the White House several times after hééyas
president. 1 don't know whether it was to introduce him around or get
advice from him or what, but I know Lyndon admired him, tﬁought a lot
of him.

G: Do you have any indication of how he might have influenced Lyndon
Johnson, either politically or--

R: No. I don't know that he did or didn't. Again, back in those days I
was a freshman, and I was dding pretty well to find my way around, much
less trying to delve into what seniors and teachers were up to.

G:  Anything else on San Marcos?
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R: It was a wonderful school, in my opinion. I've never regretted going
there. I made many lifelong friends. In fact, the people that I guess
- influenced me all my 1ife after I got out of college were people I met
at San Marcos or knew who were from San Marcos, like Jesse Kellam,
Bill Deason and Lyndon Johnson.
G: What did you do after you left San Marcos?
R: I went to Diboll to teach school. I taught two-and-a-half years.
One day, unbeknownst to me, I get a long distance call from Bill
Deason in Austin, wanting to know if I would like to go to work for
the NYA. 1 said, "Well, I don't have any idea what the NYA is. I had
never heard of it." I hadn't even read about it ih the paper. He said,
"Well, Lyndon Jdohnson has been made state director and he wants to talk
to you and see if you aren't interested in going to work." My next
reaction was, "What does it pay?" He said, "A hundred and fifty dollars
a month." I said, "I'1l be there in the morning." I was mafing a
hundred and thirty-five a month, for nine months a year. Ikérove down
to Austin and talked to Lyndon, went back and gave the school board a
week's notice and went to work on December 15 for NYA.
G: This was December, 19357
R: 1935, yes.
G: What was your job?
R: Well, my first assignment [was] as field representative, and I was in
Pa]estiﬁe, had several counties there under my jurisdiction. At that
time, NYA really hadn't been thought out in Washington or anywhere else,

and we were supposed to be furnished office space by WPA. Apparently
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there was quite a bit of jealousy between WPA in Washington and NYA in
Washington and it was rather difficult times there for a while, until
they got a few problems ironed out.

Was there an attempt by, say, the WPA state office in San Antonio to
make the NYA part of them and subordinate to them, the WPA?

I don't know. If there was, I wasn't familiar with it. 1 stayed at
Palestine and Tyler about a year and a half. Then 1 transferred to

San Antonio, as liaison between NYA andAthe WPA, and I never had any
indication that there was. Mr. Harry Drought was director of WPA and

he never left the impression with me that he was trying to take over
anything. He was very cooperative and helped me in every way possible.
I gather in other states the NYA really was subordinate to [WPA].

I think in a lot of states they did have quite a few problems, but we
had no problems with Mr. Drought, none whatsoever.

Do you think that was due to Lyndon Johnson's personality? .

I doubt if Mr. Drought was that well acquainted with Lyndon ;1 that time.
Really? '

No. Because Bill Deason had been the NYA Tiaison officer‘in San Antonio
with WPA, and he transferred to Austin as assistant state director when
Lyndonvwas elected to Congress. 1 took his place.

He indicated‘that you had great success in that Tiaison job.

Well, I got along with Mr. Drought and his staff. We never had any
squabbles. Then, of course, the Treasury at that time was in the building.
They wrote our checks and did a1] the purchasing. Then eventually I

took over the duties of district director of the NYA in the San Antonio
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area as well as my other duties, and was responsible for building La
Villita. 1 guess you've heard of La Villita, haven't yéu?

'G:  Sure. Oh, yes. That was really one of the most impressive [projects].

R: That was probably the number-one project for NYA.

G: Let's talk about your initial work as the field supervisor now. What
sort of projects did you work with?

R:  Well, most of them were these 1little roadside projects. We were the
first to build those roadside projects in the United States. Lyndon
got with Jimmie Allred, who was governor, and worked out a deal with
he and the State Highway Department. Our main thing was that and
student aid in high school and colleges. On student aid, about all we
did was allocate the funds to the schools, and the principal or the .
superintendent really picked the individuals who were eligible for it.
Now, -later oﬁ, we set up the NYA projects where we brought the people
in and housed them, fed them, and trained them, but in thosegear]y
days in Palestine we weren't that far along. -

These roadside parks, do you recall whose idea the roadside parks were?

As far as I know they were Lyndon's.

Really?

e B < B v B <

Yes, I think they were. That's been my understanding. He went to
Governor Jimmie Allred and sold him on the idea.

G: Do you know if Herbert Henderson had any input on that?

R:  Well, I don't know. I knew Herbert, and he might have. I can't say,
because i wé§ not in the state office at that time. Herbert might havé

suggested it to Lyndon.
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G: I wonder if President Evans had any input on NYA programs?

R: He might have later on when we started taking people into those voca-
tional projects where we'd house them and feed them and train them for
vocational work. We had one there at San Marcos. He probably had a
lot to do with a project sponsored by the college.

We had one down at Corpus Christi that was under my supervision.
They were just opening the naval base there, and I went to the commander
of the naval base and sold him on the idea of them hiring any of these
people we trained. Then I went to the city council in Corpus Christi
and got them to act as a sponsor for the project to house and feed -
these people. We trained them in radio and airplane mechanics. Getting
ready for World War II.

G: Did they do any work at all on the Lower Colorado River project dam?

R: As far as I know we didn't. We had some projects up there. They were
housed and fed there, but they were trained for welding and §irp]ane
mechanics and auto mechanics. Now, they might have worked ;gme on a
house that was built there for the Lower Colorado River Authority as
a headquarters for that agency. -

G: Was there a problem getting adequate funding from Washington?

R: No. As far as I know, there wasn't,

G: Was there a problem getting projects approved by Washington and appoini-
ments approved, that sort of thing?

R:  No. I don't think so. Most of the trouble I found at that time was
selling the public on what we were trying to do. It was new. They

couldn't believe, you know, that you could do anything like that, or
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that you were.going to train the youth. The public was the ones that
you had to convince. No, Aubrey williams and Dave wiiliams, who was one
of his assistants, the architect, they'd almost go overboard on any
project. I know one time, for example, Aubfey Williams came.to Texas
and he was making a speech about [how we] ought to plant ba]m trees all
the way from Austin'to E1 Paso.

Did LBJ get along pretty well with Aubrey Williams?

As far as I know, they did.

Did you ever have a chance to see them together?

Yes, I did. I saw them in San Antonio one time.

That was at a regional conference?

No, inspecting property in San Antonio.

If they ever had any misunderstandings, I didn't know aboqt it.
Well, I'm not thinking in terms of that, I'm just wondering how their
personalities-- :

Apparently they got along very well, because Texas, as far aé I know, was
well thought of and the projects were funded. We didn't.have a lot of
bickering with Washington like I've heard other states did have.

When we got La Villita going, Aubrey Williams, Dave Williams and
even Mrs. Eleanor Roosevelt came to San Antonio to see that project. In
fact, they came down several times--not Mrs. Roosevelt, she only came
the one time, but the rest came down several times. Maury Maverick
was very instrumental in helping get that project going. He was kind
of a sounding board for the administration. I imagine he had about as

much pull with them as anybody.
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G: Now, LBJ had a friend in Washington with the WPA named Lawrence Westbrook.
Do you remember working with him at all?

R: No. I know who he is, or was, but I don't know him. I believe he was
in the Work Projects [Administration] as an engineer for NYA, if I'm
not mistakeh. |

G: Did you have any problem getting the youths certified?

‘R: No. Not in those days. There were not very many people who weren't
eligible. Sometimes we had problems, not with finding the people, but
getting the welfare department to certify them. Reai]y they were under-
staffed and I guess you might say overworked. We might have gotten a
Tittle impatient at times; because they didn't move as fast as we
thouéht they should. But, really, we got real good cooperation from
the Texas Welfare Commission'and the Unemployment Commission. We worked
with the Blind Commission, the Governor's Office and the Highway
Department.

- G: My impression is that LBJ was very conscious of operating exﬁenses and
getting as much in terms of youth employment as he could.for the dollars
they spent.

R: Yes, he was. He continually preached to get a dollar's worth of work
for a dollar's wortﬁ of pay.

G: Did the size of Texas and the distances between cities and districts
make it difficult to administer for a state-wide program like this?

R: Yes, it really did, because we didn't have that many people. For ex-

ample, I was district manager here in San Antonio, but I also had Laredo,
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Brownsville and back around to I would guess about Hallettsville and
Cuero. Well, that's an awful big territory. In those days you didn't
fly; you had to drive and the roads weren't near as good as they are
now. You stayed on the road most of the time. Though we were supposed
to work five days a week, it was mostly seven days a week; [We] spent
Saturday and Sunday traveling.

He organized the state into, I guess, twelve districts ultimately,
didn't he?

Yes. I don't remember how many districts we had, but it was divided
into districts.

Was this to make it easier to administer?

I'm sure it was.

Were there meetings in Austin?

Oh, yes. They'd call a meeting. Or sometimes we'd meet in Dallas,
Waco or Galveston. I know one time we met with the Texas Re]ief
Commission and Texas Employment Commission and the NYA in Gaiveston.
Another time it might be Dallas or Waco. I believe those are the only
places we ever met. I don't recall ever going to Houston to a meeting.
Other people have remembered late night and weekend meetings at LBJ's
house in Austin. Do you remember any of those?

Well, I think that was mostly people that were working in the state
office. I wasn't in the state office at the time Lyndon was state
director.

Did he, as state director, come out and visit the regions and the

projects very often?
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R: Do you mean the districts?

G: Yes.

R:  Yes. He went around. I can't tell you how often. Of course, you
want to remember that Lyndon was only state director a little over a
year, wasn't it, before he ran for Congress.

G: He came 1in in August, 1935, and he left in early March, 1937.

R:  Yes. 1937. About two years then, wasn't it?

G: I have a note here that there was some possibility in January, 1936,
that LBJ might move his office to San Antonio from Austin.

R: T never heard that one.

G: I don't think he wanted to, but that may have been something in Washington.

R: It might have been WPA wanting him to, or Washington. I never heard

that rumor though.

Now, he had an advisory committee.

Yes. .

An advisory board. Did you have any contact with these men?;

=2 <y S v B <

I knew Mr. [Alvin] Wirtz for several years. We were good friends.

I knew Beauford Jester. He was a lawyer in Corsicana at fhis time and
later became governor of Texas. That's the only two I knew. Mr.
[Hayden] Perry from Robstown, I knew who he was, but I didn't know him
personally. Lutcher Stark, I knew who he was, but I didn't know him
personally either. There were some more people I thought that were on
there. I'm surprised their names aren't on here. Judge Roy Hofheinz
from Houston 1 believe at one time‘was on thaf advisory committee. I~

may be mistaken, but I was thinking he was on it.



LBJ Presidential Library ORAL HISTORY TRANSCRIPT More on LBJ Library oral histories:
http://www.lbjlibrary.org Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781] http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh

Roth -- III -- 21

Did this board meet as a group very often, do you remember?
I really don't know, because I had no contact with them as a board.

Was Senator Wirtz, I wonder, active as an advisor to Lyndon Johnson?

== R <p s B < |

Yes. He was very active. He was always a good friend of Lyndon's,

before he got in Congress and after that, Lyndon talked to him a lot

I know.

G: How about during this NYA period? Can you recall any examples of Senator
Wirtz giving advice to him or of them working together in this way?

R:  No. I wasn't in the state office at that time.

G: Okay. Anything else on the projects, the roadside parks or the freshmen
college centers?

R: Well, they really weren't freshmen college centers. They were skilled
training centers, teaching people a trade is really what they were. o
You didn't get any college credit. Now, colleges and high schools
could get NYA money, and they could pay those boys and gir1§e I believe
it was fifteen dollars a month, for duties that they assigneéithem on
the campus. But we had very Tittle to do with that out in the field.
That was mainly handled from the state office to the school direct, and
then they had people in the state office that visited these schools to
see if the funds were being spent as they should be.

G:  What do you think was the most successful projeét during Lyndon Johnson's
tenure?

R: You mean when Lyndon was state director?

G: Right.
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I don't know. At that time we were just starting projects in Houston
to train pedp]e to weld for building ships,Aand in Corpus for airplane
mechanics. Really, up until then we had mostly been roadside parks.
We were getting into a new phase about the time Lyndon ran for office.
This was one program that really seemed to benefit minorities as well
as--

Yes. We didn't house them together, but we did have projects that
would take care of. all minorities. For example, we had a big project
at Prairie View. Then when you got down in the Valley, well, of course
that's mostly Latin American anyway, so it really wasn't a problem down
there. They hadn't moved upstate like they have now.

Do you recall when FDR visited Texas during the Centennial in 19367

In Dallas?

Yes.

Yes. .

I am told that he stopped along the way to dedicate one of tﬁbse road-
side parks. Do you remember that?

Yes. He didn't stop.

Did the car slow down?

I couldn't tell it if it did.

Really?

No. You see, they'd laid great plans for this roadside park between
Dallas and Fort Worth. Lyndon had asked several of the district dir-

ectors to come into Dallas, because we knew President Roosevelt was
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going to be there. He thought he had made arrangements with them that
Roosevelt would stop at this park and dedicate it. I don"t know whether
they were running behind time or what, but they did not stop, there was
not a dedication.

G: Were you there when the [Pfesident came by]?

R:  Yes.

G: Well, one version is that the NYA boys had their shovels up in sort of
a salute fashion.

R: Yes, I think probably they did.

G: This must have been a disappointment.

R: It was.

G: Really?

R: It was kind of a Tetdown, really. Because we thought we were going to
get to‘meet the President of the United States. That's something none
of us had ever dreamed of before. B

G: Was the project hurried along so that it would be finished 1ﬁ‘time for
the President? '

R: I don't know, because I had nothing to do with that, but it was complete
at the time he came to Dallas.

G: What do you think happened, that he just got behind in his schedule?

R: I have no idea. 1 don't know whether someone misled Lyndon, or whether
the President was behind in his schedule, or whether he didn't want tb
stop or he didn't know or wasn't told.

G: LBJ stayed in Dr. Bob Montgomery's house, I guess, at the first of this

NYA period. Do you remember that?



LBJ Presidential Library ORAL HISTORY TRANSCRIPT More on LBJ Library oral histories:
http://www.lbjlibrary.org Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781] http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh

Roth -- III -- 24

R:  Yes. I remember the house. I knew it was Bob Montgomery's, that's

about all.
G: Do you have any recollections of getting together there or anything?
R:  Yes. If we were in town we usually went over there at night and

continued talking about NYA.
It was really not an eight-to-five job.

Oh, Lord, no. It was seven days a week, ten or twelve hours a day.

[ B v B )]

Could most of the people who were invo]&ed work these kind of hours?

R:  Yes, because we were all young. We were in our early thirties. There
wasn't any old men in the group. I guess Jesse Kellam was about the
oldest person. Yes, there was one elderly person over at Marshall,
who had transferred from the Texas State Welfare Board. But he didn't
last very long; he quit. The hours were too long. We were all young, )
ambitious, and gung ho.

But Lyndon worked.as hard as we did. He really put theihours in.

G: Ihave a note here that LBJ gave a nuhber of speeches while hé was state
director, including going up to Baylor to address faculty and students.

R: He gave speeches, of course, whenever he got an opportunity, but I
don't recall this [one at] Baylor.

G: Another note I have indicates he went out to see John Nance Garner in
Uvalde with a man named George Simpson.

R: I don't know.

G: You don't remember that. Do you remember Dick Brown's visit to Texas?

R: I'm not sure.
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G: I think they had a banquet for him, and I believe Governor Allred
presented him with a Texas hat.

R: I don't remember it.

G: Did you get any feeling that he was on the way up at this time?

R:  Well, I always knew from the day I met Lyndon he was interested in
politics. But I never had the feeling, I'11 be quite frank, that he
would be president. Or even vice president. After he once was elected
to office, there was never any doubt in my mind that with any breaks
at all he could go all the way. But up until then, I'd never given
any thought to it.

G: While he was NYA director, did he ever talk about the possibility of
running for Congress in the future?

R: Not to my knowledge. The first time I knew he was even interested in
it was when Congressman [Buchanan] died. He did call a lot of people

then to see whether they thought he ought to run or not.

G: Where were you at this time?
R: I was in Tyler.

G: Did he call you to Austin?
R: No.

G: Were you still with the NYA?

Yes.

G: You didn't go to the funeral, or you weren't involved in any of the
initial plans when he ran for Congress, is that right?

R: Well, I got involved after he announced, but not while he was making

up his mind. To be quite frank, we all got involved after he announced.
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G: What did you do in the campaign?

R: I don't suppose I did a whole 1ot. I gave him some money. That was
about the extent of it because we were under the Hatch Act and couldn't
campaign. I did contribute to his campaign, but that's about the
extent of my efforts.

Anything else on NYA?

Well, not while Lyndon was there. Is that what you mean?

Yes.

~ o I o

No. That's about all I can think of. Of course, he resigned when he
announced. When he was elected, Kellam was made state director and Bill
Deason took Kellam's place and I took Deason's place in San Antonio.
After Lyndon was elected, he had an appendectomy during the campaign--
he still wasn't well. He got Bill Deason and I to go up to Marshall |
with him to Lady Bird's home, her father's home, and we stayed up there
with him for several days after the election.

He stayed there I guess for about ten days, didn't he? o=

I don't really remember how Tong, but it was quite a while.

What did he do there?

Nothing. Talked. Argued with'her daddy. (Laughter)

Really?

o B o B o B < B« D <) ]

Yes. Mr. Taylor wasn't too Tiberal on some of those plans of President
Roosevelt. He was rather conservative.

G: What dissues would they argue? Do you remember?

R: It was mostly welfare, give-away programs. They were just getting

started good under RooseVe]t and Mr. Taylor wasn't too sold on those.
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But Lyndon, of course, who was a big kidder, would kid him about
certain programs.
Did they seem to get along well?

Oh, yes. It was all in good humor.

o X @

Who else was there?

R:  Bill Deason and myself, and of course Lady Bird. I believe at that
time Mr.»Taylor had just married again, and his wife was there.

G: Did you go there with him, with Mr. Johnson?

R: No, Bill and I went up there together. I think Lyndon was already
there, as well as I recall.

G: I think at that interval Senator Wirtz also came over there.

R: He wasn't there when I was there. Now, he might have come up there
some during that time.

G: How about Wright Patman? Do you remember him being there?

R: No, I don't. | :

G: Cameron McElroy? <

R:  No. I don't remember anyone being there except Bill and Lyndon, Mr.
and Mrs. Taylor, and Lady Bird.

G: Did he want you there for work reasons or for just social reasons, to
sit and talk?

R:  Friendship.

G: Really. What did he talk about?

R: I don't know, just schooi days, NYA, most anything, politics.

G: It was during that time that he made the arrangements to meet FDR in

Galveston.
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Yes. I think it was after that that.he met him in Galveston, wasn't it?
No, this was before.

I've forgotten.

I think he rode to Fort Worth.

We must have been down there before he met Roosevelt. I've forgotten.
It's been a long time ago.

You donft recall anything on the planning of that Roosevelt meeting in
Galveston?

No. I believe Governor Jimmy Allred made the arrangements.

Let's try to sum up Lyndon Johnson and the NYA. Let me get more of
your general impressions, how he worked as an administrator, anything
that you feel is significant.

Well, I think Lyndon was very sincere, and 1 think he was interested fnw
helping the unfortunate, whether they were a minority or otherwise. He
was a hard worker. In fact, he was a driver in a lot of respects. He
didn't expect anyone to do any more than he did, but there were times
when he'd almost drive you to the breaking point on hours of work in a
day and in a week. As far as I know, everybody in the organization
liked him and respected him. I never heard any of them criticize him.
In fact, I've never heard anybody that worked for NYA that was critical

of Lyndon. Most of the criticism that I've heard from people he knew

in college were the ones that didn't get to work for NYA--maybe I

shouldn't say "didn't get to," but didn't work for NYA. Sometimes it

makes yoﬁ think that they were jealous. I think a lot of the criticism
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that has come has been people who were jealous of him rather than who
were dissatisfied with his actions or what he did.

G: To your knowledge, did he have pretty good relations with Congressman
Kleberg during this time, while he was NYA director?

R: i doubt it.

G: What do you think happened there?

R: I don't know. I shouldn't say he got mad because Lyndon left as his
secretary, because he gave Sam Houston the job. Unless Kleberg was
opposed to those types of programs. Maybe he opposed WPA, and the NYA.
I don't know. I do know that there was a feeling of 111 will after
Lyndon got elected to Congress.

Gi Anything else on the NYA period?

R:  Well, I think NYA is one of the greatest programs that the Roosevelt | N
Administration put into effect. In the first place, it took lots of
youth off of the streets and gave them some money. It furnished them
food and taught them a trade, and it prepared this country for World
War II. I really and truly think we would have had a lot harder time
building the equipment and armaments that we finally put together had
it not been for NYA teaching the youth how to weld, to build'ships, to
build and repair radios, TVs and airplanes. I just don't think there's
any way in the world that you could put a money value on it, but I do
think that it really helped win the war and shorten the time that it
lasted.

G: Did Lyndon Johnson continue to take an active interest in the Texas

NYA after he was elected to Congress?
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R:  Yes. I can't tell you how much because he and I never discussed fhat
part of it. But after I moved to the regional office--Texas finally
became a regional office and Kellam was the regional director, I went
up there as administrative assistant--Lyndon was very active and was
very helpful, I know, in getting money for us and getting projects
approved. If anything came up where there was any controversy, I feel
quite sure it was discussed with Lyndon, and he helped iron it out.

G: Are you aware of him trying to keep up with what was going on and the
progress of various thingé?

R: - He knew about the projects, yes. Now, how well he kept up with the
progress I can't say, but he knew about the projects.

G: Shall we move to your work in OPA? Is there anything that we've missed
along the way? )

R:  No, not that I know of. I enjoyed my work with the NYA very, very
much. It beat teaching school in many ways, though 1 didn'?imind
teaching school. I Tliked the youth, but back in.those days ii wasn't
a very good payihg job.

G: How did the La Villita project evolve? Do you remember who thought
that up and how it [came aboutj? |

R: I have an idea that Maury Maverick dreamed up this project with Dave
Williams' help, who was a Texan and an architect under Aubrey Williams
in Washington. I think that Maury is the one that dreamed it up, as
he was very interested in Texas history and especially San Antonio's

history and restoration. About the time I went to San Antonio, he
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was talking to Kellam about the project. Later on, I took over the
responsibility of that project. Of course, I didn’f build it, but it
was under my supervision.
G: Was there much opposition to it?
~R:  No, except when Maury's term of office was up as mayor of San Antonio
and he was running for re-election, C. K. Quinn, who was a district
judge, resigned as a judge--I don't know whether he resigned or not,
maybe you didn't have to resign in those days, but anyway, he ran
against Maury for mayor. He made La Villita a campaign issue about how
money was being wasted, and if elected he was going to tear it down.
O0f course the day after the election he called me up and said, "I guess
you understand that was just politics, don't you?" I said, "Well, I
assumed it was. Since those were federal funds, I didn't think you‘d‘
tear it down."

But Maury and I got to be real close friends as a resulg of the
project. I learned to really 1like him and admire him, in sp{te of some
of his shooting from the hip at times.

Would you Say he was not as caﬁtious or discreet as Lyndon Johnson?
Oh, by no means was he, discreet or cautious.

How did they get along together?

=R < B« B op

You know, I don't know. I don't know that I ever saw them together.
I guess they got along all right. They were on the same side politi-
cally andI'm assuming they did. But I never heard Maury criticize
Lyndon of Lyndon, Maury. |

G: We always hear that they were mutual admirers.
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R:  Mutual admifation society, huh? I wouldn't doubt it. I know I had
no trouble with Maury whatsoever. [ feel sure that Lyndon was helping
guide this project through in Washington, because Maury was then mayor
and no Tonger in Washington and wasn't up there to handle it.

G: Did you do any work for LBJ during that 1941 Senate race, the first
one, where he lost to W. Lee 0'Daniel?

R: No. I was with the OPA. Again, the Hatch Act had me.

Did you have much contact with.him while you were in OPA?

Yes, quite a bit.

Do you want to talk abdut that?

= B > B~ B <]

Well, of course everybody in OPA knew that Lyndon and I were friends.

In fact, I could see the handwriting on the wall for NYA back in about
late 1940. So I wrote Lyndon and told him I felt 1like NYA was going to-
be abandoned, and I'd applied for a commission in the Navy and been
turned down, and I'd 1ike to stay in government work. So he wrote me
back and told me that’they were setting up an OPA office in\%an Antonio,
and that Frank "Cootz" Covert who was a Buick dealer in ﬁustin was going
to be the district director of OPA, and he'd come around to see me.

He showed up the next day and hired me as his assistant. So I moved

to San Antonio. ‘He had never worked for the government in his life,

so he left all the government red tape for me to handle. I hired all
employees through Civil Service and organized the office for seventy-
five counties.

G: What sort of -involvement did you have with LBJ here?
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R:  Well, from time to time, of course, some person would complain about
a food stamp, a gasoline rationing, rent control, etceyera, orsomething.
‘and we'd get letters from Lyndon requesting information on the case.
G: Shall we go into 1948 or is there something here in the interim that
we need to pick up?
R:  Well, no. I stayed with OPA for four years, and after the war was
over in October of 1945, I resigned and took on a dealership for

Friedrich Refrigeration.

G: And you worked in Corpus Christi then?
R: Yes.
G: What did you do in the 1948 campaign?

R:  Well, I managed his campaign for the Fourteenth Congressional District.
I'd only been in Corpus Christi about a year and a half, and Lyndon
called me in wanting to know if I'd manage hiS'campaign.' I told him |
I was new in Corpus Christi, and I just got in business. "I*don't even
know whether my partner"--who wés Horace Richards--"[would 1ike it].
1'11 have to discuss it with him. 1'11 also have to see what Friedrich
thinks about it," because I knew the Friedrichs were Repub]icans. He
said, "Okay, call me back and let me know." Horace said yes; he didn't
care. I called the Friedrichs and they said no, no politics. So I
called Lyndon and said, "No, they said I couldn't do it." He said,
"Well, Tet me see what I can do." Well, the story is that he went
over and talked to them the first day, and they said no. He went back

the next day and talked to them, and they said yes. So he called me
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and he said, "The Friedrichs have agreed for you to go ahead." I said,
"Okay." That was about February or March. Of course, the election,
the first primary was in June in those days, and in July the second
one was held, and that usually ended it. Well, we got in that big
hassle and that election work thing lasted until November. I didn't
get in that business from March until November. Of course, [we] didn't
have any money, because Coke Stevenson and George Peddy from Houston,
the 01l man héd tied up all the available money. We didn't have any
money, so it was just a door-to-door thing and getting what few people
I could to help me. [We] passed out Titerature. I did get some good
help from Ed Linkenhoger of Corpus Christi, who owned Texas Transport,
and Burtt Potter, who was an attorney, Neal Marriott, who was an
attorney. I guess that was about the extent of people that really -
stuck their neck out for him. I went to some other people around there
that I knew had money, and they all said, "We've already promised Peddy.
He's in the 01l business and we're in the oil business. Bu%?we'll
sure help you if he gets in the run-off." Well, when the run-off came
you couldn't find them; they had gone. They left town, bécause they
felt that Coke Stevenson was going to win it. He had such a lead in
the first primary.

It was real interesting. I had, I believe, twenty-one counties.
I appointed a chairman in each county and visited them from time to

time. There was a couple of counties that I didn't work in, Jim Wells

and Duval. I knew Mr. [George] Parr. I went over and talked to him
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and told him that Lyndon had asked me to be a campaigﬁ manager. He
said, "I'm not going to give you any money, and I don't want you to
give me any money. You don't come to Duval County or Jim Wells County.
I'11 handle those counties, and you handle the rest of them." Thank
goodness that's the way it worked out, because I didn't get involved.

G: I guess~the animosity between Parr and Coke Stevenson stemmed from some
appointment.

R: I don't know.

G: Do you recall the history of that?

R:  No, I don't. I don't think it was Coke Stevenson. I think it was, oh,
Allan Shivers, that's who Parr fell out with over an appointment.

G: What happened there?

R: Well, there was a man by the name of Luther Jones who had been on
Lyndon's debate team in Houston. He went to school--I don't know where,
I think Harvard, but I'm not sure--and later on I think he worked as a
clerk in the Supreme Court. Then he came back to Corpus Chfisti and
started practicing law. According to the rumor, Allan Shivers had
promised George Parr that he would appoint Luther Jones to a district
judgeship in the district that had a vacancy, and he changed his mind
or appointed someone e]ée. George got mad, and according to rumor,
Governor Shivers tb]d Parr to pick someone else, and Parr refused to
do so.

G: Jones had been an attorney?

R: Yes. He was a well-known attorney, a very brilliant lawyer, still down

there. I imagine he's got a wonderful practice.
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G: Did Mr, Parr‘say anything about LBJ in that meeting? Did he talk about
why he was willing to deliver these counties?

R: No, I'm sure he and Lyndon were good friends. They've known each other
in other political battles, and that part wasn't discussed. He just
told me that he'd handle those two counties and for me to handle the
rest of it. And we gave him a good lead in the other counties, too, a
real good one.

G: Do you recall any of the details of the aftermath of the election and
the adjusted totals and all of that?

R:  Oh, all I know is what I read in the paper. That county is about the
only one that was contested down there. Of course there were other
counties contested--Galveston, Dallas, parts of east Texas--but those
were Coke Stevenson deals, and they didn't seem to get upset about any |
miscounting in those.

G: The allegation, of course, has been made by Luis Salas that‘gBJ went
down there himself. | -

R: Yes, I read that. I don't believe that, never did believe it, still
don't believe it. I think that was just an elderly person being led
along the primrose path by a Republican lawyer who had been fighting
Lyndon since the day that election was held. That attorney was the one
that represented Coke Stevenson.

G: Anything else on that campaign?

R: No. It was long, like I say, a long campaign. Then we had this state

convention in Fort Worth where the State Democratic Committee voted by

one vote to name Lyndon the winner.
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I want to ask you about that, but during the campaign, President
Truman's train went through there. 1 believe LBJ met it at Corpus,
didn't he? Remember that, the 1948 Campaign Whistlestop? You weren't
part of that?

No.

Did you travel with LBJ when he was down there speaking?

Yes. I went to all those county seats in the Fourteenth District with
him.

He must have done particularly well in that area, since it was his old
district.

Oh, yes. _

What did you do about the King Ranch?

Well, I had a campaign manager in Kingsville by the name of Harold Brown

and we carried Kleberg County. Of course, I didn't go to the King

Ranch and solicit any help. .

Let's talk about the Fort Worth convention. Were you thereéz

Yes.

Just recount that as you remember it.

Well, the only thing that I remember is that night when the committee,
around this big table, were voting for Coke Stevenson or Lyndon Johnéon
to certify them as the candidate of the Democratic Party. There was a
lawyer from Alice--Ed Lloyd--[who] made one of the best speeches I ever
heard in my life in favor of Lyndon. Then this San Antonio attorney who

dragged this poor man up the primrose path was there talking for Coke.

They voted, and as well as I recall, it seemed like to me there were
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twenty-one districts. I may be wrong about that. But anyway, when
they got through voting, it was tied and there was one person missing.
Now who went and got him out of the men's restroom I don't know.
Everybody I've ever talked to claims they were the one, from John
Connally on up and down. But anyway, somebody found him in the men's
restroom, and he came up and voted for Lyndon. Of course, bedlam
broke loose then with Lyndon's supporteré.

LBJ had gotten some pretty powerful legal talent there, didn't he?
Yes.

Did you witness any of that?
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No. I just read about that. He had some lawyers out of Washington who
were helping him. No, I wasn't in on any of that. I'm sure Senator
Wirtz had a 1ot to do with it, too.

G: Who ran that 1948 campaign? Do you remember?

R: 1 guess John [Connally] did.

G: Really? ;

R:  Yes. Probably Lyndon ran it, but John was known as the state campaign
manager.

G: What about Senator Wirtz? What role did he play in it 1 wonder.

R: I don't know. I'm sure he was helpful. I'm not sure whether he was
still under secretary of the interior at that time or not.

G: Anything else on the campaign?

R: No. Of course, I got a lot of help out of the Corpus Christi Caller-

Times. Bob Jackson, who was editor at that time, was an old friend
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of Lyndon's, had roomed with him in Washington. Bob was secretary to
the congressman from west Texas when Lyndon was secretary to Kleberg,
and they had become good friends. He gave me lots and lots of help,
and lots of advice, good publicity.

G: How about Roy Miller? Was he still around then?

R: No, he was in Washington. He was a lobbyist. In fact, I don't know
that he ever lived in Corpus Christi. He represented Corpus Christi
as a lobbyist.

G:  Anything else on the 1948 campaign?

R: Not that I can think of offhand. You've got to ask me the questions,
I can't think of them.

G: Did you have much contact with Lyndon Johnson after he went into the
Senate? |

R:  Yes. When Lyndon would come back to Texas, which was quite frequently,
and he would usually invite me if he was in San Antonio or, of course,
if he came to Corpus Christi, to be with him. Yes, I had qd;}e a bit
of contact with him. Probably had less when he was vice president
than any time. | |

G: Do you want to talk about the subsequent contacts? Any visits to the
Ranch or the White House?

R: Well, I went to the Ranch quite a few times. He'd call meetings up
there of people he considered his district people, Tike me in Corpus
Christi and somebody else from somewhere else and so forth. We'd go

up there and spend the night and talk. I was in Washington several



LBJ Presidential Library ORAL HISTORY TRANSCRIPT More on LBJ Library oral histories:
http://www.lbjlibrary.org Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781] http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh

Roth -- IIT -- 40

times and saw him up there. I was with him not long before he died.

He was over at San Marcos and set up a-program of picking the outstanding
athlete at San Marcos College every yeak in the name of Jesse Ke]1am.

We raised quite a bit of money for that. Then I went on up to the Ranch
with him that night, he and Bill and I, and spent the night. It

wasn't long after that he died.

You know, there was one thing that impressed me. When we were
leaving San Marcos, he was flying in an army helicopter. And this just
goes to show you fhat a person, when he gets to be president, probably
never gets it out of his mind that somebody's trying to kill him or
might kill him. There was.a man standing off to the side that had a
long beard, his hair wasn't taken care of, his appearance was not good.
The minute Lyndon saw that man he asked the Secret Service if they'd |
checked him out. That was the first time that I realized that a person
could be scared. And he wasn't president then; he was out. .1 guess
fear is instilled in you. w

G: Did he reminisce about old days at San Marcos that time? -

R: Oh, yes. But you know, he never did discuss much about when he was
president. He very seldom ever brought that up. The last fime I was
with him, we were riding around the Ranch and he was talking more about
what good public relations Nixon had with the press and how well he was
doing. That was his first term, before he got in the hassle with
Congress. But he said, "I just can't understand how he's getting all

that good publicity." And he was, at first.



LBJ Presidential Library ORAL HISTORY TRANSCRIPT ’ More on LBJ Library oral histories:
http://www.lbjlibrary.org Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781] http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh

Roth -- III -- 4]

G: Sure. What doﬂyou think he regarded as his happiest years, Lyndoh
Johnson? v

R: Oh, I don't know. I couldn't say about that. I would think that his
happiest days would probably have been when he was a senator, because
he was really at the zenith of his ability to get thfngs done with
Congress.

G: Anything else about that last time you were together?

R: No. We just rode around the Ranch and looked at the cattle and the

deer. He asked me if I wanted to kill a deer, and I said, ”No; I

wouldn't know what to do with it if I did." He carried me over to a

day school they had there for minority children. He had to go through

that and give them some candy and pat them all on the back. Then we

rode up to Fredericksburg and back out to the school where he first

went to school. Of course, he was reminiscing about things that hap-

pened when he was in grammar school out‘there.

Anything else you want to add?

No, not that I can think of.

I certainly do thank you.
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You're welcome.

[End of Tape 1 of 1 and Interview III]
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